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ismeréseként elnyerte a Szocialista Ha-
záért Érdemrendet. Dr. Huszák István 
egyetemi tanár, klinikai igazgató „Ki-
váló orvos", dr. Mari Lajos adjunktus 
„Érdemes orvos", dr. Simon Lajos 
tanársegéd pedig „Érdemes gyógysze-
rész" kitüntetésben részesült. Az „Egész, 
ségügy Kiváló Dolgozója" lett dr. Pálícó 
Györgyné adjunktus, Németh Ferencné 
tanszéki dolgozója, Hajós Kálmán tele-
fonkezelő és Török Antal szakmunkás. 
A „Kiváló feltaláló" kitüntetést dr. 
Szontágh Ferenc egyetemi tanár, dr. 
Szereday Zoltán adjunktus és Papp 

István műszerész kapta meg. Az egész-
ségügyi miniszter dicséretben részesí-
tette dr. Bárány Ferenc tanársegédet. 
Felsőoktatási Tanulmányi Érdemérmet 
nyert dr. Julesz János gyakornok és 
Tóth Klára gyógyszerész. Dr. Svékus 
András gyakornok Aranykoszorús 
KISZ-jelvényt, dr. Hanzély Béla gya-
kornok pedig Elismerő KISZ-oklevelet 
kapott. 

Bejelentette a rektor, hogy az egye-
tem előterjesztése alapján dr. Venkei 
Tibor, a Budapesti Onkológiai Intézet 
főorvosa címzetes egyetemi tanár, dr. 
Lusztig Gábor, a kecskeméti kórház fő-
orvosa és dr. Scultéty Sándor, a szegedi 
kórház főorvosa pedig címzetes egye-
temi docens címet kapott. 

Az egyetem külföldi kapcsolatairól 
szólva elmondta, hogy a már meglevő 
baráti szerződések és együttműködési 
megállapodások mellett tárgyalások 
kezdődtek az Odesszai Orvostudományi 
Egyetemmel baráti szerződés létesítésé-
ről. Ugyancsak baráti szerződés meg-
kötéséről folyik tárgyalás a Krakkói 
Orvosi Akadémia Gyógyszerészi Kara 
és a Szegedi Orvostudományi Egyetem 
Gyógyszerésztudományi Kara között. 
Az Egészségügyi Minisztérium mindkét 
szerződés létrehívásához hozzájárult és 
biztosítja a szükséges pénzügyi fedeze-
tet is. 

Az egyetem életének más vonatkozá-
sai, kül- és belföldi vendégek, oktatók 
és hallgatók külföldi tanulmányútjai, 
gyakorlatai, megemlékezések, más ren-
dezvények ismertetése után dr. Tóth 
Károly elemezte az elmúlt tanév ta-
nulmányi munkájának statisztikai ada-
tait, majd közölte, hogy ebben a tan-
évben az egyetem 39 hallgatója kapta 
meg kiváló előmenetele alapján a Nép-
köztársasági ösztöndíj l. és 11. fokozatát. 

Tanévnyitó beszéde végén a rektor 
röviden foglalkozott az 1968/69-es tan-
évben teljesítendő tervekről, megvaló-
sításra váró célkitűzésekről. Ismertette 

az egyetemi gazdálkodási terv számait, 
hangsúlyozva a gazdasági reform dik-
tálta nagyobb felelősséget, körültekin-
tést a rendelkezésre álló összegek fel-
használásában, majd a következő sza-
vakkal fejezte be beszédét: 

— Minden türelmetlenséget, amely fi-
gyelembe veszi az adott körülményeket 
és jobbra törekszik, örömmel kell üd-
vözölni, mert ez az aktív együttműkö-
dés és segíteniakarás jele. Ez az aktív 
együttműködés pártunk politikai célki-
tűzésének megvalósulását jelenti. Erre 
a segíteniakarásra, jobbat óhajtásra az 
Egyetemi Tanács a következő oktatási 
évben is számít. Ennek a gondolatnak 
a jegyében nyitom meg az 1968/69-es 
oktatási évet és kívánok az új tanév-
ben professzorainknak, oktatóinknak, a 
hallgatóknak és egyetemünk minden 
dolgozójának jó egészséget és sok sikert. 

Gyémántdiploma, 
jutalmak átadása 

A rektor beszéde után dr. Berencsi 
György egyetemi tanár, az Általános 
Orvostudományi Kar dékánja ismertet-
te a Kari Tanácsnak a gyémánt- és 
aranydiploma kiadására vonatkozó elő-
terjesztését. Dr. Mogán Béla nyugalma-
zott főorvos, aki 1908-ban szerezte or-
vosdoktori oklevelét, s aki 1958-ban 
már jubileumi aranydiplomában része-
sült, most gyémántdiplomát, dr. Ger-
nárd Jenő városi körzeti orvos, pedig, 
aki 1918-ban nyerte el orvosdoktori ok-
levelét, ötven éves munkássága elisme-
réséül most jubileumi aranydiplomát 
kapott. A tanévnyitón megjelentek nagy 
tapssal köszöntötték a gyémántdiplo-
mát átvevő dr Mogán Bélát, aki meg-
hatódott szavakkal köszönte meg az Al-
ma Mater nemes gesztusát s emléke-
zett hatvan éves működése állomásaira, 
az élettapasztalat adta tanulságokra. 
Rövid beszéde után dr. Annus János, 
az orvosegyetemi KISZ-bizottság titká-
ra köszöntötte az egyetem elsőéveseit. 

Az orvoskar dékánja ezután ismer-
tette a „Jó tanuló — Jó sportoló" em-
lékéremmel, valamint rektori dicséret-
tel jutalmazandó hallgatók nevelt. 
Szabó Irén ötödévet végzett hallgató 
és dr. Sándor Tamás végzett orvos em-
lékérmet és 1000 forint Jutalmat ka-
pott. Tekulics Péter, Apró György, Kis-
teleki András, Nemes András, Filep 
Aladár, Geönczöl Tibor, Dóczi Zsuzsan-
na, Szűcs Miklós hallgatók, dr. Benedek 
György és dr. Jeremiás Attila végzett 
orvosok rektori dicséretben részesültek. 

Befejezésül dr. Tóth Károly rektor 
adta át az Egyetemi Tanács dicséretét 
és a pénzjutalmakat az egyetem hu-
szonkét, a hallgatók nevelésében év-
folyamfőnökként és csoportpatronáló-
ként kiemelkedően dolgozó oktatójának. 

SZABADTÉRI JUBILEUM. Idén nyáron tizedszer szólaltak meg a fanfárok a felújí-
tott Szegedi Szabadtéri Játékok színpadán. A jubiláló reprezentatív nyári előadások 
statisztikái évről évre növekvő érdeklődést mutatnak. A tíz év végső mérlege pozitív: 
anyagilag is sikeresnek mondható vállalkozás a Dóm téri előadás-sorozat, amelyet 
immán egész Európában számottevőnek tartanak a hasonló nyári rendezvények (Salz-
burg, Dubrovnik, stb.) között s mind több érdeklődő kíváncsi szegedi előadásokra 
külföldön is. Az anyagi sikernél s a növekvő külföldi érdeklődésnél sokkal jelentő-
sebb azonban az a tény, hogy a Szegedi Szabadtéri Játékok népszínházzá, népi „ügy-
gj'é" lett hazánkban. Hogy az ország minden részéből üzemek, vállalatok munkásai, 
termelőszövetkezeteink parasztsága is egyre nagyobb számban ül a nézőtéren, lét és 
hallgat operaelőadást, balettet, daljátékot. Idén közel 400 ezer vendége volt az Ün-
nepi Hetek időszakában Szegednek. Ez a szám önmagáért beszél. 

A jubileumi program talán legszebb, legrangosabb bemutatója a Rigai Balett elő-
adásában a Hattyúk tava, Csajkovszkij szépséges tánckölteménye volt, de a neves 
külföldi vendégénekesekkel, grandiózus díszletek között színre vitt Verdi-opera, az 
Aida ls méltó volt e növekvő ranghoz és tekintélyhez. Jóleső volt látnunk itt e 
színpadon is az Állami Népi Együttes műfajában kiváló produkcióját, gyönyörköd-
tünk a felújított János vitéz naiv bájában, elringató dalaiban és vastapssal fogad-
tuk ismét a „legmagyarabb" opera, a Bánk bán teljes és maradandó élményt nyúj-
tó előadását. 

Alig ért véget a jubileumi program, már megkezdődtek a jövő évi műsor előké-
szítésével kapcsolatos tárgyalások1. 1969 nyarán a Szegedi Szabadtéri Játékok színpa-
dán Kodály Zoltán Háry János című daljátékát, egy szovjet balettegj>üttest, Bizet Car-
men-jét, Madách Az ember tragédiá-ját és „Jeles napok" címmel az Állami Népi 
Együttes ősbemutatóját látjuk majd. 

Debreceni 
egyetemtörténet 
szegedi 
tanulságokkal 

A MÚLT TANÉVBEN JELENT MEG 
Varga Zoltán professzor tollából A 
debreceni tudományegyetem története 
1. 1914—1944 (Debrecen, 1968.) című 
munka, amely több szempontból is f i-
gyelmet érdemlő alkotás. Fel kell f i-
gyelnünk rá, mert egy olyan vidéki fel-
sőoktatási intézmény polgári kori tör-
ténetét dolgozza fel, amelynek működé-
si viszonyai sok vonatkozásban hason-
lóak voltak a mi egyetemünkéhez. Ha 
természetszerűleg vannak lényeges el-
térő fejlődési tényezők ls a két intéz-
mény történetében, Varga Zoltán köny-
ve, amely első felszabadulás utáni 
egyetemtörténetünk, jelentős segítséget 
nyújthat egy hasonló szegedi munka 
megírásához. 

VARGA ZOLTÁN PROFESSZOR 23 
íves műve ítégy tematikus fejezetben 
tárja elénk a debreceni egyetem első 
harminc évét. A debreceni egyetem 
szervezeti kereteinek kialakulása c. fe-
jezet (11—56. 1.) az egyetem alapításá-
val, (1912: XXXVI. tc.), a négy kar mű-
ködésének megindulásával (ez a Hittu-
dományi, a Jog- és Államtudományi és 
a Bölcsészettudományi Kar esetében 
1914-re datálódik, az Orvostudományi 
Kar viszont csak 1921-ben kezdett 
funkcionálni), a tanszékek betöltésének 
módjával, a Tiszántúli Református Egy-
házkerület és az egyetem sok vitára 
okot adó kapcsolataival, a munka fő 
irányaival, az egyetemi építkezésekkel 
s a felvetődött reformkérdésekkel fog-
lalkozik. A második fejezet (A tanszé-
kek személyi és anyagi ellátottsága, a 
hallgatóság számának és anyagi helyze-
tének alakulása 1944-ig, 56—81. 1.) már-
már adattár jelleget ölt, oly sok benne 
a szám, a kimutatás, a statisztika. A 
szerző két tanév (1935—36., 1941—42.) 
adatait flgyelembevéve arra a megálla-
pításra Jut, hogy a hallgutóság döntő 

többségét (54%-öt) a kis- és a közép-
polgári családok gyermekei alkották. 
Az alföldi metropolis egyetemén a pa-
raszti származású hallgatók a statiszti-
kailag ki nem szűrhető kizsákmányoló 
elemekkel együtt sem érték el a 11%-ot. 
(67. 1.) A szervezeti keretek, illetve a 
tanszékei és hallgatói bázis bemutatása 
után Az egyetem eszmei-politikai ar-
culatának alakulása működésének első 
három évtizedében c., mondanivalójá-
ban legsúlyosabb fejezet (81—154. 1.) 
következik, amelyből képet kapunk a 
professzorok világnézeti beállítottságá-
ról, politikai állásfoglalásairól és az 
egyetemi Ifjúsági szervezetekről. Végül 
a negyedik fejezet (Az egyetem tudomá-
nyos életének fő vonásai, 154—273. 1.) 
a tanárok tudományos munkásságát ve-
szi sorra, kiről-kiről elmondva mindazt 
amit könyvel és tanulmányai alapján 
lehet. 

A fejezetek tartalmának vázlatos is-
mertetése után néhány problémát emel-
nénk ki. A szerző sajnálatosan éppen 
csak utal „harmadik egyetemért" dúló 
évtizedes csatározásokra, adataiból így 
is nyilvánvaló, hogy a Debrecen mel-
letti döntésnél a felsőoktatási intéz-
ményként is szereplő Református Kol-
légium évszázados kultúrhistórial ha-
gyományai jelentkeztek alapvető befo-
lyásolási tényezőként. Szeged városa 
minden áldozatkészsége s az itteni — 
szintén jelentős — művelődési hagyo-
mányok ezekkel szemben alulmaradtak. 

Az olvasó, aki történetesen nem az 
egyes professzorok nézeteire, tanításai-
ra és munkásságukra kíváncsi, hanem 
az egyetem egészének helyéről — sze-
repéről szeretne képet kapni, bizony 
meg kell elégedjék a több helyen szét-
szórt részeredményekkel. Az összefog-
laló történeti értékelés elmaradt. Ezzel 
természetesen nem a leegyszerűsítő 
summázást hiányoljuk, hiszen e fáradt-
ságosén felszínre hozott részadatok ön-
magukban ls bonyolult ellentmondá-
sokra utalnak. A dualizmus végső sza-
kaszában létrejött egyetem retrográd 
társadalmi célok szolgálatában állott, A 
magyar uralkodó osztályok szupremá-
ciáját és alig leplezett terjeszkedő cél-
jait volt hivatva alátámasztani pl. a 
balkanológia néven összefoglalt tudo-
mányszakok fellendítésére irányuló tö-
rekvés. (Közbevetőleg jegyezzük meg, 
hogy a dualista kormányzat berkeiből 
kiinduló elképzelések az egyetemért év-
tizedekig kilincselő szegedi vezetők 
örömére az első világháború éveiben 
megcsillantották az ún. Balkán-Akadé-

mia városunkban való létrehozatalának 
reményét. A terv csupán elképzelés ma-
radt, de így is hozzátartozik a feltárás 
alatt álló szegedi főiskolai mozgalom 
történetéhez.) 

A mű részleteinek további felemlíté-
sét mellőzve ismételten hangsúlyozni 
szeretnénk, hogy Varga Zoltán egye-
temtörténete jelentős mű. Az idős pro-
fesszor kutatásait a nyomtatott forrá-
sokra — az egyetemi tanárok művei 
mellett főként az évkönyvekre,— illet-
ve az egyetemi tanács jegyzőkönyveire 
korlátozva, részkutatások híján nem is 
nyújthatott többet. Az előszóban kör-
vonalazott céloknak a lehetőségekhez 
képest eleget tett. Így a debreceni egye-
temnek ma már van írott története. 

A MIÉNKNEK VISZONT NINCS. 
Csaplár Ferenc klsmonográfiája (A Sze-
gedi Fiatalok Művészeti Kollégiuma, 
Bp. 1967.) mellett az utóbbi Időkben szü-
letett ugyan két igényes összefoglalás 
Martonyl János és Devich Andor tollá-
ból, Martonyi professzor jól tárta fel a 
tennivalókat is, a sürgető hiány pótlá-
sa azonban így sem látszik sokkal kö-
zelebbinek. Hír szerint csak részleges 
kutatások folynak. Devich Andor fog-
lalkozik az egyetem előtörténetével és 
áttelepítésével. Az egyetemtörténet 
egyes szakaszalnak feltárását bölcsész-
hallgatók kapták szakdolgozati témá-
nak. Bár nem kifejezetten egyetemtör-
téneti rendeltetésű a közeljövőben meg-
jelenő Évkönyv, az elmúlt két évtized 
főbb eseményeit és eredményeit rög-
zítő cikkel az egyetemtörténet szocialis-
ta szakaszának első összefoglalói lesz-
nek. 

Említést érdemel, hogy a múlt esz-
tendőben a KISZ JATE-i VB is foglal-
kozott, külső sürgetésre, az egyetemi ha-
ladó ifjúsági mozgalmak története meg-
írásának kérdésével. (A karok közül az 
Állam- és Jogtudományi Karon van 
hasonló kezdeményezés az ifjúság kö-
rében.) A VB álláspontja az vost, hogy 
az ifjúsági mozgalmak történetének kü-
lön történő megírásának nem lenne lét-
jogosultsága az egyetem történet más 
területeinek feltárása nélkül. A KISZ 
külön munkája egyébként Is az erők 
szétforgácsolásához vezetne, s így csak 
hátráltatná az egyetemtörténeti kuta-
tásokat. Álláspontunk az, hogy egyete-
mi szinten kell egybehangolt, alapos 
tervet kidolgozni, amelynek teljesítésé-

be a KISZ, Illetve a hallgatóság (a di-
ákkörök) is bekapcsolódna. Arra gon-
dolunk, hogy a hallgatók, miközben só-
ját tanulmányaik (szakdolgozataik, pá-
lyázataik) elkészítéséhez levéltári kuta-
tásokat végeznek, a szerveződő Egyete-
mi Archívum számára meghatározott 
szempontok szerint „kijegyzéseket" ké-
szíthetnének, amelyek alapján más ku-
tatók is elindulhatnának. Természetesen 
nem mások munkájának elvégzésérc, 
csak elősegítésére gondolunk. Ez min-
mlndenképpen szükséges lenne, hiszen 
a Csongrád megyei 1. sz. Levéltár (a 
volt Szegedi Állami Levéltár) által őr-
zött egyetemi anyag meghaladja az 50 
irat-folyóméter pedig az 1944—1956, kö-
zötti Iratok jórésze még az egyetemein 
van. 

e 
A KUTATÁS SZERVEZÉSE MEL-

LETT jó publikációs lehetőséget is 
kell biztosítani. Az ismertetett könyv 
hiányai arra figyelmeztetnek, hogy 
nem lehet mindjárt monográfiával 
kezdeni az egyetemtörténet megírását. 
Szükségesek — különösen az egyes tu-
dományágak részéről — a részterülete-
ket alaposabban feltáró publikációk is. 
A Szegedi Egyetem, amely eddig is te-
ret biztosított az ilyen vonatkozású írá-
sokra, hetilap jellegéből következően el-
sősorban a népszerűsítő tanulmányok 
közlésére adhat lehetőséget. Nem hin-
nénk, hogy a Tiszatáj ennél sokkal 
többre vállalkozna. Maradna tehát a 
hiányzó helyismereti folyóirat, a Sze-
gedi Szemle, amit évek óta sürgetnek 
a város és az egyetem kutatói, megva-
lósulása azonban egyre késik. Nem is-
mételjük az érveket, az azonban bizo-
nyos: mind a városnak, mind az egye-
temnek szüksége lenne rá. Ne feledj Uk, 
a város múltja Iránt érdeklődőknek 
még mindig Relznerhez kell fordulni-
uk, s a készülő dokumentumgyűjtemé-
nyek sem pótolhatják a hiányzó Sze-
ged-történetet. 

Varga Zoltán könyvének ismertetése 
kapcsán a szegedi tennivalókról szól-
tunk. Tulajdonképpen önkényesnek 
tűnhet a problémák ily módon való 
összekapcsolása, mégis beszélnünk 
kellett róluk. Nem lenne szerencsés, 
ha most, amikor a Tiszatáj hasábjain 
vita zajlik a vidéki könyvkiadás szük-
ségéről, ezekről megfeledkeznénk. 

RUSZOLY JÓZSEF 


